
طبقاعلامشرکتراهآهن

اولین قطار تهران- کربلا در آذرماه 
امروز حرکت می کند

بنابهاعلامشرکتراهآهن،اولینقطارترکیبیایرانبهسمت
کربلادرآذرماه،امروزچهارمآذرماهحرکتخودراآغازمیکند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت راه آهن، طبق برنامه ریزی های 
انجام شده قطار ترکیبی تهران- کربلا روزهای شنبه از ایستگاه تهران حرکت 
می کند و مسافران پس از عبور از مرز شلمچه، با اتوبوس از شلمچه تا بصره 

را طی کرده و از آنجا مجددا با قطار تا کربلا سفر خواهند کرد.
قطار برگشــت نیز از شــهر کربلا در صبح روزهای شنبه هر هفته به 
ســمت بصره و از آنجا با اتوبوس به مرز شــلمچه و از شلمچه تا ایستگاه 
نهائی تهران به وسیله قطار حرکت می کند. بدین ترتیب اولین قطار تهران 

به سمت کربلا، امروز شنبه چهارم آذر به سمت کربلا حرکت می کند.
آن طور که »جلال مختاری« مدیرکل روابط عمومی شرکت راه آهن 
اعلام کرده است، کشور عراق تخفیف های قطار در ایام اربعین را برداشته 
و در حــال حاضر حــدود 10 درصد قیمت بلیت قطارها در این مســیر 

افزایش یافته است.
طبق اعلام مدیرکل روابط عمومی شرکت راه آهن، قطار داخل ایران 

برای کلیه مسافرین چهار تخته- چهار ستاره است. 
هزینه این قطار چهار ستاره ایرانی به اضافه ادامه سفر از طریق انواع 
اتوبوســی درجه یک در داخل عراق بــه قیمت یک میلیون و 27 هزار و 
950 تومان، اتوبوسی وی آی پی عراقی به قیمت یک میلیون و 176 هزار 
و 700 تومان و کوپه ای عراقی به قیمت یک میلیون و 495 هزار و 400 
تومان اســت. این قیمت ها مخصوص سفر یکطرفه بوده و ساعت حرکت 
قطارها و قیمت بلیت هم متناسب با نوع قطار در عراق تعیین شده است.
گفتنی اســت مرحله جدید فروش بلیت قطار ترکیبی تهران- کربلا 
برای قطارهای بازه زمانی آذر ماه از ساعت 10 صبح 29 آبان ماه آغاز  شد.
اوایل شهریورماه امسال، در پی انجام مذاکرات خارجی برای پیشبرد 
طرح های حمل ونقلی، روند احداث راه آهن شلمچه- بصره در مدت دو سال 
آغاز شــد. با اتصال ریل ایران به عراق، مردم از مبدأ تهران، قم و مشــهد 
به طور مســتقیم تا کربلای معلی جابه جا می شوند و همزمان امکان سفر 

ریلی زائران عراقی به مشهد نیز فراهم می شود.
تکمیل خطوط کریدوری و انواع روش های حمل و نقلی در مذاکرات با 
کشورهای خارجی در دستور کار دولت است که در همین زمینه با اتمام 
بخشی از مذاکرات خارجی، توافقنامه ساخت راه آهن شلمچه- بصره در بهار 
1402 امضا و عملیات ساخت این مسیر ریلی در شهریور امسال آغاز شد.
مهم ترین دســتاورد تفاهم ایران و عراق برای ساخت این مسیر ریلی 
که به عنوان رؤیای 40 ســاله حالا دارد به واقعیت می پیوندد، راه اندازی 
مسیر ریلی مســتقیم مشهد- تهران- کربلا است که به گفته مدیرعامل 
شرکت راه آهن، موجب تحول در سبک زندگی زیارتی زائران ایرانی می شود.

گمرک:

13 تن شمش طلا وارد کشور شد
گمرکاعلامکرد:درهشتماههسالجاریبالغبر۱۳
تنشمشطلابهارزش۸۳۳میلیوندلارازطریقگمرکات

کشورواردشدهاست.
گمرک ایران گزارش داد: واردات شمش طلا با اختصاص یک 
و 97 صدم درصد از ارزش کل واردات کشور در هشت ماهه سال 
جاری رتبه ششــم اقلام عمده کالاهای وارداتی کشور را به خود 
اختصاص داد. این گزارش در خصوص عمده واردات شــمش طلا 
به کشــور به تفکیک گمرکات براساس بالاترین حجم و ارزش در 
8 ماهه ســال جاری افزود: در این مدت بیشــترین میزان شمش 
طلا به ترتیب از گمرک فرودگاه امام)ره(، باشماق، تبریز، مشهد، 
گمرک فرودگاه اصفهان، گمرک فرودگاه شیراز و گمرک اصفهان 

وارد کشور شده است
بنابراین گزارش هیئت دولت در آذرماه ســال گذشته مصوب 
کرد تا تسهیلاتی جهت واردات شمش طلا برقرار شود. پس از این 

مصوبه واردات شمش طلا به کشور آغاز شد.

بلومبرگ:

اسرائیل با کسری بودجه فزاینده ای 
مواجه خواهد شد

خبرگــزاریآمریکایــیبلومبــرگگــزارشدادکه
رژیمصهیونیستیبهدلیلجنگعلیهغزه،باکسریبودجه

فزایندهایطیدوسالآیندهمواجهخواهدشد.
بلومبرگ به نقل از یکی از مقامات وزارت دارایی رژیم صهیونیستی 
اعلام کرد که این رژیم طی دو سال آینده با کسری بودجه فزاینده ای 
مواجه خواهد شد که ممکن است به 9 درصد از تولید ناخالص داخلی 

خود برسد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، کسری بودجه رژیم صهیونیستی در 
اکتبر )مهر ماه( گذشــته به دو و شش دهم درصد از تولید ناخالص 
داخلی رســید و به گفته مقام ارشد صهیونیست، انتظار می رود کل 
کسری بودجه این رژیم در دو سال آینده به حدود 9 درصد افزایش 

یابد.
بلومبرگ با اشاره به اینکه جنگ، روزانه حدود 260 میلیون دلار 
برای اقتصاد رژیم صهیونیستی هزینه دارد، تاکید کرد که این بیشتر 
از چیزی است که اسرائیل در زمان شروع جنگ در هفتم اکتبر )15 

مهرماه( انتظار داشت.
اداره آمار رژیم صهیونیستی پیش تر اعلام کرده بود که نرخ بیکاری 
در ماه اکتبر پس از جنگ غزه به حدود 10 درصد افزایش یافته است.

اداره مرکزی آمار رژیم صهیونیستی می گوید نرخ اصلی بیکاری در 
ماه گذشــته در سه و چهار دهم درصد تثبیت شده است، البته با در 
نظر گرفتن چیزی که انتظار می رود از دســت دادن موقت کار باشد، 
این میزان در ماه اکتبر به 9 و شــش دهم درصد رســید. به گونه ای 
که در ماه اکتبر تعداد افراد بیکار در سرزمین های اشغالی 428 هزار 
و 400 نفر ثبت شده در حالی که در سپتامبر )شهریور ماه( گذشته 

این تعداد 163 هزار و 600 نفر بوده است.
موسسه رتبه بندی »اس  اند پی« هم در گزارشی اعلام کرده است، 
در بحبوحه افزایش خطرهای ژئوپلیتیکی و امنیتی صهیونیست ها به 
علت درگیری با حماس، اقتصاد رژیم صهیونیستی در سه ماهه چهارم 

امسال، پنج درصد کوچک خواهد شد.
بنابر این گزارش، کاهش فعالیت های اقتصادی، کاهش تقاضای 
مصرف کننده و یک فضای بسیار بی ثبات در زمینه سرمایه گذاری از 

دلایل این رکورد شدید اقتصادی برای اسرائیل عنوان شده است.

هشدارعضواتاقبازرگانی

حلقه های قدرت برای انتخابات اتاق بازرگانی 
تعیین تکلیف می کنند

عضواتــاقبازرگانیبااشــارهبهاظهاراتحاشیهســاز
سلاحورزی،تشکلسازیهاوانفعالشوراینظارترادوعاملی
معرفیکردکهباعثشدهنتیجهانتخاباتریاستاتاقبازرگانی

توسطحلقههایقدرتتعیینشود.
ســید حمید حسینی در گفت و گو با خبرگزاری تسنیم با اشاره به 
اظهارات جنجالی و خارج از چارچوب رئیس مخلوع اتاق بازرگانی ایران 
گفت: متاسفانه به دلیل تشکل سازی هایی که در سال های اخیر صورت 
گرفته، تقریبا نتیجه  انتخابات های ریاست اتاق بازرگانی ایران، از قبل 
تعیین شده است. این در حالی است که بسیاری از این تشکل ها، سراسری 
نیستند و طبق قانون نمی توانند در هیئت نمایندگان عضو داشته باشند.

وی افزود: به عنوان مثال در انتخاباتی که اخیرا در کرمان یا بوشهر 
برگزار شد؛ رؤســایی که دو دوره رئیس بودند بدون اعتنا به آیین نامه، 
مجددا رئیس شــدند که در چنین شرایطی نمی توان انتظار داشت که 

وضعیت اتاق ایران تغییری کند. 
عضو اتاق بازرگانی با اشاره به موقعیت سلاح ورزی در اتاق ایران گفت: 
البته برای جریان فعلی که اکثریت اتاق را تشــکیل می دهند هیچ کس 
شبیه رئیس مخلوع فعلی نخواهد شد. به هر حال با توجه به اینکه آقای 
ســلاح ورزی در دوره های قبل هم بوده است اجازه رسیدگی به اسناد و 
اتفاقات گذشته را نمی دهد و به همین خاطر است که تمام رؤسای قبلی 
به ایشان می گفتند که مقابل ابطال انتخابات مقاومت کند و رای را نپذیرد.
حســینی تصریح کرد: عملکرد انفعالی شــورای نظارت واقعا جای 
انتقاد دارد. به عنوان مثال شورای نظارت بدون هیچ تحقیق و تفحصی 
انتخابات خیلی از شهرســتان ها را تایید کرد در شرایطی که اعتراضات 
و شــکایات بسیاری روی این انتخابات ها وجود داشت. فرصت به وجود 
آمده بهترین فرصت است که شورای نظارت جدی تر ورود کند و دست 

به اصلاح اتاق بازرگانی بزند.
وی افزود: هم اکنون آقای سلاح ورزی در شرایطی بر مسند ریاست 
اتاق نشسته اســت که انتخابات ابطال شده است. مشخص است در 
این شرایط که شورای نظارت رویکردی انفعالی در پیش گرفته است 
مجددا رئیس بعدی اتاق از افراد همین جریان فعلی خواهد بود. البته 
تنها نگرانی گروه فعلی این اســت که برای کاندید شدن مجدد باید 
تایید واجا را کسب کنند که ممکن است آنجا با چالش مواجه شوند.

عضو اتاق بازرگانی با اشاره به تعلل در تصویب قانون جدید اتاق 
بازرگانی توسط مجلس گفت: متاسفانه قانون جدید اتاق بازرگانی در 
کمیسیون اقتصادی مجلس گیر کرده و هنوز تصویب نشده، در حالی 
که این قانون می توانست بسیاری از ضعف های قانون فعلی را جبران 
کند و تغییر و تحولات بنیادی در اتاق رقم بزند. از طرفی اگر گزارش 
تحقیق و تفحص مجلس درخصوص انتخابات اخیر اتاق خوانده می شد 

هرگز افراد فعلی به خود اجازه چنین اظهاراتی نمی دادند. 
ضرب الاجل به هیئت  رئیسه اتاق  بازرگانی

با این حال و به گزارش خبرگزاری فارس، ســید علی لطفی زاده؛ 
دبیر شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی ایران روز یکم آذر، در نامه ای 
به هیئت رئیســه اتاق بازرگانی ایران با موضوع اجرای مصوبه نشست 
مورخ یکم آبان ماه 1402 شــورای عالی نظارت، نوشته است که »بر 
مبنــای مصوبه مذکور که در تار یخ 13 آبان 1402 به دبیرخانه اتاق 
بازرگانی ایران واصل شده است، فرآیند انتخاب رئیس اتاق بازرگانی 
ایران، حســین سلاح ورزی مردود اعلام شده و حسب تکلیف مندرج 
در مصوبه شورای عالی نظارت ضمن تمدید ماموریت انجمن نظارت،  
مقرر شد جهت تعیین شخص جایگزین مجددا انتخابات برگزار شود.«

در بخشــی از نامه او آمده اســت: »بدیهی اســت از تاریخ ابلاغ 
مصوبه شــورای عالی نظارت به دبیرخانه اتاق بازرگانی ایران هرگونه 
دخل و تصرف در اموال اتاق از ســوی شخص فاقد صلاحیت موجب 
ضمان خواهد بود. افزون بر آن با لحاظ فقدان صلاحیت مشــارالیه و 
همچنین ابطال انتخابات مربوطه نســبت به ایشان، اساسا هیچ گونه 
ابهامی پیرامون وضعیت حقوقی مشــارالیه وجود نداشته و استناد به 
نظریه واحد حقوقی اتاق ایران جهت استمرار ریاست غیرقانونی شخص 

مذکور رافع مسئولیت نخواهد بود.«
همچنین »جهانبخش سنجابی«؛ دبیر انجمن نظارت بر انتخابات 
اتــاق ایران به تازگــی با رد ادعای تأیید انتخابــات اتاق ایران،  گفته 
است:  رأی صادره دادگاه تجدیدنظر درباره آیین نامه اصلاحی مصوب 
شورای عالی نظارت ارتباطی با تمام بند  های آیین نامه ندارد و کماکان 

وزارت اطلاعات مسئول تأیید صلاحیت نامزدهاست.
 انتخابات اتاق مهندسی شده بود

گفتنی است، از روند اظهارات و واکنش ها چنین برمی آید که در 
انفعال نهادهای نظارتی، به تازگی ماموریت جدیدی از سوی حلقه های 
قدرت به سلاح ورزی داده شده تا در آستانه انتخابات اتاق بازرگانی، به 
حاشیه سازی های تازه ای بپردازد و درباره نتیجه انتخابات اتاق بازرگانی 

از همین حالا تعیین تکلیف کند!
جلیل کاربخش؛ عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی کرمان با 
اشــاره به اظهارات اخیر رئیس مخلوع اتاق بازرگانی، گفت: ریشــه 
اتفاقات اخیر اتاق را باید در تصویب مصوبه دی ماه سال گذشته بدانیم. 
مصوبه ای که با حضور و دفاع آقای سلاح ورزی در شورای عالی نظارت 
بر انتخابات اتاق تصویب شد. از طرفی خود آقایان آمدند از این مصوبه 
در اتاق ایران دفاع کردند و در نهایت همین مصوبه زمینه ساز حضور 

و شرکت سلاح ورزی در انتخابات بود.
وی افــزود: در واقــع این طور می توان گفت که بــا این مصوبه، 
انتخابات ریاســت اتاق بازرگانی ایران مهندسی شد. البته همان طور 
که مشهود است سلاح ورزی از سوی احزاب و جریان های مسئله دار 
به صورت واضح حمایت می شود و ایشان به طور رسمی نماینده این 

جریانات است. 
 هزینه سازی جریان های مسئله دار برای بخش خصوصی

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی کرمان با اشاره به مقاومت 
سلاح ورزی مقابل رای شورای عالی نظارت گفت: متاسفانه مخالفت های 
آقای سلاح ورزی و نپذیرفتن رای شورای نظارت درخصوص خلع از 
ریاســت اتاق، باعث شده تا اتاق در شرایط بلاتکلیفی باقی بماند. از 
طرفی به نظر می رســد سلاح ورزی مقابل حاکمیت ایستاده است و 
همین موضوع باعث شده تا هیچ شورای حاکمیتی اتاق را در جلسات 

دعوت نکند.
کاربخش ادامه داد: مشخصا عدم حضور نماینده اتاق در جلسات و 
شوراهای مهم حاکمیتی باعث خسران بخش خصوصی خواهد بود و 
مقابله آقایان با دولت چیزی جز زیان برای فعالین بخش های مختلف 

اقتصادی کشور نداشته است.

اقتصادی
صفحه ۴
 شنبه ۴ آذر ۱۴۰۲
۱۱ جمادی الاول ۱۴۴۵ - شماره ۲۳۴۵۳

سخنرانی
به مناســبت فرا رســیدن شــهادت مظلومانــه امّ الائمّه حضرت 
فاطمه الزهــرا)س( از شــب یازدهمجمادیالاولتاشــب
پانزدهمبه مدت 5 شــب در تهرانپارس مسجد جامع- شهرک 
 امید بعد از اقامه نماز مغرب و عشاء، مجلس عزاداری برقرار است. 
ســخنران این مجلــس خطیب گرامی 
 حجت الاسلام والمسلمین فرقانی خراسانی 

می باشند.
احمدزاده امام جماعت مسجد
 جامع شهرک امید

رئیساتحادیهمشاوراناملاکبااشارهبهاینکه
قیمتمســکنکاهشیافتهاستامادربارهنقش
بانکهادرگرانیمسکنگفت:سههزارخانهمتعلق

بهیکیازبانکهااست.
کیانوش گودرزی در گفت وگو با ایسنا درباره وضعیت 
معاملات مسکن اظهار کرد: بازار مسکن فعلا در رکود کامل 
اســت. تقریبا از اسفندماه سال گذشته در رکود هستیم و 
این وضعیت ادامه دارد. قیمت ها نیز  در تهران کاهش یافته 
است. در شــهر پردیس شاهد افت تا یک میلیارد تومانی 

قیمت آپارتمان هستیم. 
او با انتقاد از ورود بانک ها به حوزه ساخت و ساز، افزود: 
در تهران فقط در یک فقره ســه هزار واحد متعلق به یک 
بانک شناسایی شد. وقتی بانک یا شرکت دولتی در جهت 
منافع خود انباشت ثروت می کند نه تنها به بازار مسکن و 
اقتصاد کشور ضربه می زند بلکه برای دولت نیز دردسرساز 
می شود و دولت مجبور می شود برای تامین مسکن مردم 

دنبال راهکارهای دیگر برود.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک، اگر عرضه مسکن را از 

طریق تولید افزایش دهیم و بانک اطلاعاتی جامع و قوی 
نسبت به خانه های خالی داشته باشیم تا بتوانیم آنها را به 
حــوزه اجاره یا فروش وارد کنیم می توان به ادامه  آرامش 
بازار مسکن امیدوار بود. وقتی از آمار خانه های خالی اطلاع 
نداریم و یک عده خانه ها را خالی نگه می دارند تا با قیمت 

بالاتر بفروشند افزایش قیمت اتفاق می افتد.
 رشد معاملات با کاهش قیمت ها

البته با اینکه رئیس اتحادیه مشاوران املاک، از رکود 
بازار مسکن سخن گفته، بانک مرکزی از رشد 14 و هشت 
دهم درصدی معاملات مسکن مناطق 22 گانه شهر تهران و 
کاهش چهار دهم درصدی قیمت مسکن در آبان ماه امسال 

نسبت به ماه قبل خبر داد.
همچنین مرکز آمــار ایران اعلام کرد: تولید ناخالص 
داخلی مسکن، طی نیمه نخست امسال رشد مثبت سه و 
هشت دهم درصدی را ثبت کرد. تولید ناخالص داخلی در 
حوزه مسکن در سال های 98 و 99 به ترتیب رشد منفی 
13 و هشت دهم درصدی و منفی 15 و چهار دهم درصدی 
داشت که در سال 1401 به منفی 2.3 درصد رسیده بود.

البته خبرگزاری تسنیم گزارش داد که معاملات مسکن 
در شهر تهران طی آبان ماه امسال در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته 60 و چهار دهم درصد کاهش داشته است.

دلائل کاهش قیمت مسکن
افزایش ســاخت مسکن در قالب نهضت ملی مسکن، 
رکود به دلیل قیمت های نجومی و افزایش تلاش ها برای 
شناسایی خانه های خالی و همچنین سیاست تثبیت ارزی 
دولت که نوسانات ارزی در هشت ماهه امسال را به حداقل 
رسانده از جمله دلائل کاهش قیمت مسکن است. در این 
زمینه، نوروزی؛ سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و 
شهرسازی گفت: اطلاعات هفت میلیون سرپرست خانوار 

در سامانه املاک و اسکان ثبت شده است.
البته اگر دولت قبل، درباره ساخت مسکن ترک فعل 
نمی کرد کاهش قیمت مســکن باید زودتــر رخ می داد. 
عبدالجــلال ایری؛ عضو کمیســیون عمــران مجلس در 
گفت و گو با خبرگزاری فارس گفت: اگر دولت قبل حداقل 
600 هزار واحد مسکن می ساخت ما الان آن قدر در حوزه 
مسکن مشکل نداشــتیم. در دولت قبل 200 هزار واحد 

مسکن ساخته شد که آن هم بیشتر از سوی بنیاد مسکن 
و بخش خصوصی بود.

 خودداری بانک ها 
از پرداخت جریمه مالیاتی تسهیلات مسکن

گفتنی است، دریافت تسهیلات یا جرائم عدم پرداخت 
تســهیلات به نهضت ملی مســکن، می تواند این طرح را 
تقویــت کرده و به کاهش بیشــتر قیمت مســکن منجر 
شــود. با این حال مهرداد بذرپاش؛ وزیر راه و شهرســازی 
درباره پرداخت جریمه 63 هزار میلیارد تومانی بانک های 
متخلف که تسهیلات تکلیفی نهضت ملی مسکن را پرداخت 
نکرده اند، گفت: تاکنون جریمه مالیاتی بانک ها به صندوق 

ملی مسکن واریز نشده است.
او همچنین در حاشــیه افتتاح 1165 واحد مسکونی 
در شهر جدید اندیشه در پاسخ به پرسش تسنیم مبنی بر 
دلیل تعویق افتتاح مترو پرند، اظهار کرد: این پروژه آماده 
افتتاح شــده و منتظریم با حضور رئیس جمهور این طرح 
ملی به بهره برداری برسد. مشکل مربوط به تأمین برق این 
پروژه نیز رفع شده و احتمالاً هفته آینده افتتاح می شود.

رئیساتحادیهمشاوراناملاک:

قیمت مسکن کاهش یافته است

با ایران رئیسکلسازمانسرمایهگذاری
اشارهبهجذب۹میلیارددلارسرمایهخارجی
دردولتسیزدهمپیشبینیکردتاپایانسال
۱402حدودششمیلیارددلارسرمایهگذاری

خارجیجذبشود.
بــه گزارش تســنیم، »علــی فکــری« افزود: 
ســرمایه گذاری طرف های خارجی از ابتدای دولت 
تاکنــون 9 و دو دهم میلیــارد دلار بوده که این در 
مقایسه با گذشته خیلی متفاوت است. یعنی فقط در 
سال 1401 نزدیک به چهار میلیارد و 200 میلیون 
دلار جذب سرمایه خارجی داشتیم که در مقایسه با 
سال های قبل از آن رشد خیلی قابل توجهی داشت. 
در آن سال نسبت به سال قبل تر حدود 170 درصد 
رشد سرمایه گذاری را شاهد بودیم اما این رقم برای 

ما راضی کننده نیست.
وی بــا بیان اینکه آمار مربوط به ســال 1402 
را هنوز نمی توانیــم به صورت قطعی بگوییم، ادامه 
داد: ولی سرمایه گذاری خارجی همچنان در جریان 
اســت و امیدواریم که بتوانیم زمینه هایی را فراهم 
کنیم که همه سرمایه گذاری توافق شده بتواند وارد 

کشور بشود.
فکری درخصوص عوامل جذب ســرمایه گذاری 

خارجــی هــم گفت: عوامــل متعــددی در جذب 
سرمایه گذاری خارجی دخیل هستند که صرفا هم 
عوامل داخلی ایران نیست که تعیین کننده است. به 
نظر من اگر ما بخواهیم هدفگذاری بکنیم ما حداقل 
برای هر ســال در شرایط فعلی روی حول و حوش 
10 میلیارد دلار باید هدفگذاری جذب سرمایه گذاری 
خارجی داشته باشیم. این هم بستگی دارد به این که 
ما چطور می توانیم برای ورود این سرمایه های خارجی 

شرایط را فراهم کنیم.
رئیس کل سازمان سرمایه گذاری ایران با اشاره 
بــه آمارهایی که ایــران را در مقــام چهارم جذب 
ســرمایه گذاری خارجی دانســته هم گفت: اکنون 
آمار های ارائه شده در سطح جهانی، نشان می دهد که 
اکثر کشور های همسایه ما کاهش رشد سرمایه گذاری 
را شــاهد بودند اما آنچه در ایران اتفاق افتاد در این 

دوسال، تغییر رویکردی بود که دولت داشت.
یعنی ما حرکت کردیم به سمت کشور هایی که 
می توانند در ایران به طور واقعی ســرمایه گذاری و 
همکاری کنند. درواقع به جای این که بخواهیم منتظر 
بمانیــم برای این که کســانی که حالا به هردلیلی، 
به دلایل سیاســی یا به دلایل شــرایط بین المللی 
مدنظرخودشــان بخواهند وارد ایران نشــوند ما در 

سال های اخیر با کشورهای سرمایه گذار واقعی وارد 
همکاری شدیم.

 توتال یک دلار هم وارد کشور نکرد
فکری با مقایسه شرکت های روسی و فرانسوی 
ســرمایه گذار در حوزه های نفــت و گاز، ادامه داد: 
کشوری که برای سرمایه گذاری ده ها شرط می گذارد 
و بعد هم معلوم نیســت که حالا اجازه پیدا بکند از 
سمت قدرت های بزرگ تری مثل آمریکا که وارد ایران 

بشود یا نه، برای ما مناسب نیست.
وی با اشاره به وعده سرمایه گذاری توتال در ایران 
گفت: شما مثلا می بینید که توتال در سال های بعد 
از برجام وارد فاز 11 پارس جنوبی شد. یکباره اعلام 
شد که توتال برای چهار میلیارد و 300 میلیون دلار 
ســرمایه گذاری اعلام آمادگی کرده، ولی عملا یک 
دلار هم وارد نشــد و آن مجوز باطل شد. البته این 
باطل شده ها از آمار حذف نمی شد ولی الان از وقتی 
آمدیم فقط صرفا آن آمار هایی را اعلام می کنیم که 
بخشی از سرمایه حداقل وارد ایران شده باشد، یعنی 

کار سرمایه گذاری شروع شده باشد.
رئیس کل ســازمان سرمایه گذاری ایران با بیان 
اینکه روس ها در پروژه نفتی وارد شدند و دو میلیارد 
و 700 میلیون دلار پروژه ای اســت که آن ها شروع 

کردند، افزود: اکنون با بخشــی از سرمایه هایی که 
روس ها وارد کردند، کار در استان ایلام شروع شده 
یعنی این طور نیست که صرفا یک کاغذی باشد که 
در ســازمان سرمایه گذاری باشد و بعد از مدتی هم 

این کاغذ بی اعتبار بشود. 
وی افزود: البته همکاری با برخی کشورها به معنی 
این نیســت که الان دیگر اصلا سرمایه گذاری های 
غیــر معتبر نداریم. به عنوان مثال ســال پیش یک 
ورزشــگاهی را یک ســرمایه گذار خارجــی از اروپا 
اعلام کرده بود که آماده اســت کــه بیاید در ایران 
سرمایه گذاری کند ما هم به روی حتی این مدل از 

سرمایه گذاران در را نبستیم.
فکری با پیش بینی اینکه تا پایان ســال 1402 
به حدود شش میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
می رسیم، گفت: در سال 1401 ما به صورت قطعی 
توانستیم چهار میلیارد و 200 میلیون دلار را ثبت 
کنیم و بنابراین فکــر می کنم در 1402 به صورت 
عمومی ما به رقم شش میلیارد دلار می رسیم. تلاش 
می کنیم با مجموعه دولت، بانک مرکزی، نهاد های 
مرتبطی که مجوز ها را صادر می کنند از طریق تسهیل 
کردن کار در حوزه های مختلف، شش میلیارد دلار 

را جذب کنیم.

رئیسکلسازمانسرمایهگذاریایرانخبرداد

جذب ۹ میلیارد دلار سرمایه خارجی در ۲ سال اخیر

درحالیکهدربسیاریازکشورها،بهدلیل
ایمنیبالایخودروها،تصادفاتبامنشارانندگی
یاجادهبد،اغلبمنجربهخساراتمالیمیشود؛
رانندگی وزیرصمتگفت:کشتههایحوادث
فقطبهخاطرکیفیتخودرونیستبلکهوضعیت

جادههاوفرهنگرانندگیهماثرگذاراست.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، عباس علی آبادی در 
نشست با مسئولین بسیج دانشجویی در دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر اظهار داشت: کشته های حوادث رانندگی فقط 
به خاطر کیفیت خودرو نیست بلکه وضعیت جاده ها و 
فرهنگ رانندگی هم اثرگذار است. درخصوص کیفیت 
خودرو ما اســتاندارد های 85گانه نظیر روشنایی روز 
گذاشتیم که خیلی هم برای کشور ما کاربردی نیست 
اما درباره استاندارد های مهم در ایمنی تکلیف کرده ایم 
کــه جدای از قیمت خودرو باید برای همه محصولات 

به صورت کامل و با کیفیت بالا، رعایت شود.
گفتنی اســت، دلیل بیشــتر تصادفات خودروها 
از ســوی پلیس، عامل انســانی اعلام شده است اما 

کارشناسان اعتقاد دارند اگر خودرو، ایمن باشد بیشتر 
تصادفات به خسارات مالی و جراحات سطحی منجر 
می شــود نه مرگ و میر. به عنــوان مثال، مردم بارها 
شــاهد بوده اند که یک خودروی خارجی با کیفیت با 
ســرعت بالا و بدون ترمز با خودروی دیگری برخورد 
کرده  اما ایمنی بالای خودروها، موجب مرگ سرنشینان 
نشده است. اگر پلیس و نهادهای دیگر، آمار فوتی های 
تصادفات خودروهای داخلی و خارجی در کشــورمان 
را به تفکیک اعلام کنند خیلی چیزها روشن می شود.

 تناقض در دل یک اصرار
وزیر صمت در مــورد واردات خودروی کارکرده 
گفته است: برای واردات خودروهای کارکرده، نگرانی 
بــرای تخصیص ارز وجــود دارد اما این موضوع رفع 
خواهد شــد. ممکن است واردات این خودرو ها باعث 
افزایش مطالبات ارزی شود که باید از ارز های با منشا 
خارجی برای این کار استفاده کرد و بانک مرکزی در 

حال بررسی موضوع است.
اظهار نگرانی وزیر صمت از تأمین ارز خودروهای 

کارکرده در حالی اســت که او چند روز پیش که از 
تامین ارز واردات خودروهای برقی ســخن گفت در 
موضعی متناقض، نگران افزایش مطالبات ارزی نبود. 
وزیر صمت در حالی به واردات خودروهای برقی اصرار 
می ورزد که زیرساخت های آن فراهم نیست و ممکن 
است همین موضوع به یکی از عوامل نارضایتی مردم 

تبدیل شود. 
 مقدمه چینی برای افزایش قیمت سیمان

علی آبادی در بخش دیگری از ســخنان خود در 
بین دانشــجویان در پاسخ به ســؤالی مبنی بر نحوه 
قیمت گذاری ســیمان گفت: 17 کارخانه سیمان در 
حال احداث داریم که صاحبان آن ها حاضر به تکمیل 
طرح ها نیستند، چون فروش سیمان چندان به صرفه 
نیست و کارخانه های سیمان زیان ده هستند و سود 
چندانــی ندارند. در صنعت لــوازم خانگی هم تقاضا 
کاهش یافته و در آستانه زیان هستند و کشش بازار 
تعیین کننده قیمت است. سیاست من در همه صنایع، 
قیمت گذاری دستوری نیست و به بازار رقابتی اعتقاد 

دارم اما تا رقابتی شــدن بازار ناچــار به قیمت های 
دستوری هستیم.

وزیر صمت افزود: بزرگ ترین چالش کشور صادرات 
مواد خام است و مطالبه خود من هم قبل از وزیر شدن 
همین بود. این موضوعات را بار ها مطرح کرده ام و نگاه 
امروز من خام فروشی نیست اما در اجرا، مسائلی وجود 
دارد. گاهی وقتی می گوییم خام فروشی نکنید پاسخ 
می دهند که الان به نقدینگی نیاز داریم و زمان برای 
تبدیل به محصول نداریم، اما باید تحمل کرد و به دنبال 

تولید پول سریع نباشیم.
گفتنی است، مقدمه چینی وزیر صمت برای افزایش 
قیمت سیمان در حالی است که چندی پیش، عده ای 
به دنبال خروج فولاد و سیمان از بورس کالا به بهانه 
گرانی این اقلام و فشار بر نهضت ملی مسکن بودند اما 
اکنون، صدایی از کسی شنیده نمی شود. ضمن اینکه 
خا م فروشــی به بهانه نبود نقدینگی، بهانه همیشگی 
اســت و با این وضعیت مدیریتی در وزارت صمت تا 

ابد ادامه خواهد داشت.

تناقضات وزیر صمت درباره کیفیت خودروهای داخلی و واردات

رئیسسازمانتوسعهتجارتاعلامکرد

استقرار 2۵ رایزن اقتصادی در کشورهای آفریقایی
رئیسسازمانتوسعهتجارتازاستقرار2۵رایزن
درکشورهایآفریقاییخبردادکهتاپایانسالقرار

استبه۳۵رایزنبرسد.
به گزارش ایسنا، مهدی ضیغمی، در بیست و هفتمین 
همایش ملی توسعه صادرات غیرنفتی ایران با بیان این که 
میزان صادرات امســال با صادرات سال گذشته برابر است، 
افزود: هر چقدر فضا برای توسعه صادرات غیرنفتی تسهیل 

شود، میزان صادرات نیز افزایش خواهد یافت.
وی با اشاره به تغییر رویکرد کشور به یک فضای تعاملی 
با کشورها گفت: پیش بینی می شود سال آینده حداقل 10 
مورد تجارت ترجیحی و آزاد با کشورهایی که علاقه مند به 

تجارت با ایران هستند داشته باشیم.

ضیغمی یکی از وظایف مهم ســازمان توســعه تجارت 
را ایجــاد بازارهای جدید و ایجاد بســتری بــرای افزایش 
صادرات کشور عنوان کرد و گفت: افزایش مبادلات تجاری 
با کشورهای آفریقایی را به صورت جدی پیگیری می کنیم، 
به طوری که در این زمینه خبرهای خوشی خواهیم داشت.
وی با اشــاره به اهمیت برگزاری اجلاس وزرای صنعت 
و تجــارت آفریقــا ادامه داد: در حال حاضــر 25 رایزن در 
کشورهای آفریقایی وجود دارد و امیدواریم با اقداماتی که در 
زمینه اعزام رایزنان کشورمان انجام می شود، تا پایان امسال 

تعداد رایزنان به 35 رایزن برسد.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با اشاره به تاثیر 
توافقنامه گروه بریکس در توسعه صادرات، افزود: امیدواریم با 

تمام اقداماتی در حوزه تجارت انجام می شود، به همت دولت 
و بخش خصوصی، صادرات به صورت روزافزون توسعه یابد.

ضیغمی ادامه داد: در ســازمان توســعه تجارت تلاش 
زیادی می کنیم که به عنــوان خانه صادرکنندگان صدای 
فعالان این حوزه باشــیم و مسائل مختلف فعالان اقتصادی 

این حوزه را حل کنیم.
وی بــا بیان این که درباره تعیین نــرخ ارز برای حوزه 
صادرات اقداماتی انجام شده است، افزود: برای موضوع چند 
نرخی بودن و تفاوت زیاد نرخ نیما با بازار آزاد، یک راهکار با 
عنوان نرخ توافقی ایجاد کردیم. منابع نرخ توافقی نیز غالبا از 
صادرکنندگان محصولات غیرنفتی واقعی است و در حال حاضر 
صادرکنندگان می توانند با نرخ توافقی ارز خود را واگذار کنند.

 حل مشکل رفع تعهد صادرکنندگان 
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با اشاره به تاثیر 
افزایش مراکز تجاری در کشــورهای خارجی در کمک به 
توسعه صادرات، تاکید کرد: در سال های گذشته با نزدیک 
بودن نرخ ارز به نرخ بازار، صادرکنندگان بخش قابل توجهی 
از ارز حاصل از صادرات را به سیستم بانکی باز می گرداندند 
که این موضوع نشان می دهد مشکل از صادرکنندگان نیست 

بلکه باید سازوکارها و رویه ها در این زمینه اصلاح شود.
ضیغمی افزود: مرداد سال گذشته برای موضوع صادرات 
ریالی سال 1397، یک جریمه ریالی تعیین شد ولی به دلیل 
مهیا نبودن زیرساخت های مورد نیاز در برخی از دستگاه های 
متولی این موضوع به تاخیر افتاد. امیدواریم تا 10 روز آینده 

این سامانه قابل دسترسی باشد و صادرکنندگان با پرداخت 
این جریمه ریالی، تعهدات ارزی سال 1397 را انجام دهند.
وی دربــاره تعهدات ارزی ســال های 98، 99 و 1400 
نیز گفــت: روز پنجشــنبه دوم آذر، مصوب شــد که اگر 
صادرکنندگان ارز مورد نظر را به صورت نیمایی بازگردانند، 
مشکلشان برطرف شود. البته امیدواریم حتی صادرکنندگانی 
کــه نتوانند ارز مورد نظر را به صــورت نیمایی بازگردانند، 
بــا راهکارهای دیگری تا پایان امســال این موارد را تعیین 

تکلیف کنیم.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران همچنین وعده داد که 
با برطرف شدن مشکلات رفع تعهد و مسائلی که در زمینه 
تجارت وجود دارد، زمینه برای افزایش صادرات فراهم شود.

امسال ماهه بااعلامآمارهشت اقتصاد وزیر
تجارتخارجیکشورگفت:ترازتجاریتاپایان
آبانماهامســالبیشاز۱0میلیارددلارمثبت

بودهاست.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، سید احسان خاندوزی 
با تشریح آمار هشت ماهه 1402 تجارت خارجی گفت: 
در این هشــت ماه مجموعا 24 میلیون و 700 هزار تن 
واردات به ارزش 42 میلیارد و 100 میلیون دلار داشته ایم. 
به لحاظ وزنــی واردات ما حدود چهار درصد افزایش و 

به لحاظ ارزشی حدود 12 درصد افزایش داشته است.
 وی افزود: در هشت ماهه امسال به لحاظ صادرات 
غیر نفتی 90 میلیون تن به ارزش بیش از 32 میلیارد دلار 
به لحاظ ارزشی داشته ایم که در مقایسه با سال گذشته 
27 درصد افزایش وزنی و یک و شش دهم درصد به لحاظ 
ارزشی افزایش داشته است. این ارقام نقطه عزیمت ما را 
نشــان می دهد که باید یک ملاحظه داشته باشیم و آن 
اینکه به ظاهر تراز تجاری غیرنفتی ما، تراز مثبتی نیست 
و واردات ما از صادرات غیر نفتی بیشتر است هرچند تراز 

تجاری کشور مجموعاً مثبت است.
وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکه تراز تجاری کشور در 
هشــت ماهه اول امسال بیش از 10 میلیارد دلار مثبت 
بوده است تاکید کرد: اگر نفت را فاکتور بگیریم، بخش 

مهمی از کســری های تراز تجاری غیرنفتی ما ناشی از 
اتفاقاتی است که در حوزه قیمتی در اقتصاد بین الملل رخ 
داده نه در داخل کشور. برای مثال محصولات پتروشیمی 
که بخش عمده ای از صادرات غیر نفتی ما هستند حدود 

40 درصد کاهش قیمت جهانی داشتند.
خاندوزی گفت: به لحاظ وزنی 27 درصد بیش از سال 
گذشته صادرات غیرنفتی داشته ایم اما کاهش قیمت های 
جهانی موجب شده که به لحاظ ارزشی افزایش چندانی 
نداشته باشیم. ضمن اینکه عدم پیچیدگی اقتصاد ایران 
به جهت فناوری موجب شده که متوسط ارزش یک وزن 
ثابت از کالاهای صادراتی کمتر از عدد واردات باشد. برای 
مثال محصولات حجیم صادر و در مقابل یک دســتگاه 
گوشــی همراه و یا کالاهایی که فناوری بالاتری دارند با 

ارز بیشتری وارد می شوند.
 کنترل تورم با تقویت ارزآوران

وی مواجهه تزیینی و تشریفاتی با صادرات را نادرست 
دانست و گفت: اگر می خواهیم تورم را کنترل کنیم باید 
ارزآوران کشور تقویت شوند. اگر قرار است رشد اقتصادی 
پایدار باشد، باید صادرکنندگان را تقویت کنیم. بنابراین 
صادرات از نان شب برای اقتصاد ایران واجب تر و هم برای 

مهار تورم و هم رشد تولید حیاتی است.
وی با بیان اینکه سال های سال در کشور به بخش های 

غیرمولد امتیاز داده می شــد و اکنون باید به بخش های 
مولد امتیاز داد و آنها را تقویت کرد، گفت: رویه دشــوار 
صدور مجوزها، موانع مختلف پیش روی تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان در ســال های گذشته باید تعدیل شود. 
اصرار دولت و همراهی مجلس این بود که ممنوعیت های 
صادراتــی حذف و در حوزه تنظیم گیری و مقررات باید 

صادرکنندگان در اولویت قرار گیرند.
وزیر اقتصاد با اشاره به لزوم حرکت ما به سمت اقتصاد 
پیچیده تــر و فناوری محور با جلوگیری از صادرات خام 
تاکید کرد: تدابیر خوبی در سال های اخیر در این زمینه 
اتخاذ شده تا به ســمت صادرات با فناوری بالاتر پیش 
برویم. البته جلوگیری از صادرات خام نارضایتی هایی را 
هم به دنبال داشته است. در جلسات مختلف با اتاق های 
سه گانه انجمن های تولیدی و فعالان حوزه صادراتی شاهد 
هســتیم که نارضایتی وجود دارد که چرا مجلس درباره 
صادرات خام فروشی ورود کرده است. در حالی که هدف 
عوارض صادرات خام فروشی همین است که ما به سمت 
صادرات فناوری محور و کاهش خام فروشی پیش برویم.

 تمرکز ۹۰ درصدی صنایع بر بازار داخل
تلاش دولت سیزدهم برای دســتیابی به بازارهای 
صادراتی و افزایش سهم فناوری در صادرات کشور در حالی 
است که در سالیان گذشته روند دیگری طی شده است.

سهم 54 درصدی صادرات صنعتی کشور بر پایه 
محصــولات منبع محور و تنها ســهم پنج درصدی 
صادرات صنعتی با فناوری بالا، سهم حدود سه درصد 
ایران از صادرات جهانی، شاخص تمرکز صادراتی 13 
در ســال 1400، عدم تحقق بیــش از 60 درصدی 
اهداف صادرات غیرنفتی در برنامه ششــم توسعه و 
تمرکز بیــش از 90 درصدی صنایع تولیدی بر بازار 
داخل، گواهی بر اهمیت بررســی ابعاد رقابت پذیری 

تولیدات داخلی است.
براساس یافته های گزارش مرکز پژوهش های مجلس، 
بلوغ زنجیره های پســینی و پیشینی و تأمین مواد اولیه 
با قیمت و کیفیت مناسب، سیاست های مناسب ارزی و 
تنوع بخشی به روش های تأمین مالی، کاهش هزینه های 
پشــتیبانی و رعایت صرفه های مقیاس، از مسیر تقاضا 
و قیمت تمام شــده بر رقابت پذیــری تولیدات داخلی 

اثرگذار است.
همچنین سیاســت های حمایتــی هدفمند برای 
تقویت کارایی بازار، استفاده مناسب از شیوه های تولید 
و بهره مندی از فناوری ها، افزایش ســهم عوامل تولید از 
محصول و ارتقای بهره وری از طریق خلق ارزش افزوده 
و درنهایت ارتقای فضای کسب وکار و حکمرانی کشور 

بر رقابت پذیری تولیدات داخلی اثرگذار است.

وزیراقتصاد:

تراز تجاری ایران   ۱۰ میلیارد دلار مثبت شد


